



ទស្សនាវដ្តី អភិវឌ្ឍន៍កម្ពុជា

ឯកសារបោះពុម្ពផ្សាយរបស់
វិទ្យាស្ថានបណ្តុះបណ្តាល និង ស្រាវជ្រាវដើម្បីអភិវឌ្ឍន៍កម្ពុជា

ឆ្នាំទី១២ លេខ ៣

កក្កដា - កញ្ញា ឆ្នាំ២០០៨

តម្លៃ ១.៥០០ រ

វិធីសាស្ត្រវាស់វែង និងវិភាគពិភពក្រីក្រ៖ ករណីសិក្សានៅកម្ពុជា

រៀបរៀងដោយបណ្ឌិត Hossein Jalilian*

១. សេចក្តីផ្តើម

ក្នុងប៉ុន្មានឆ្នាំកន្លងមកនេះ វិបសអ-CDRI បានផ្សព្វផ្សាយរបាយការណ៍ស្រាវជ្រាវ និងឯកសារពិភាក្សាមួយចំនួនស្តីពីភាពក្រីក្រ និងវិសមភាពនៅកម្ពុជា ហើយឯកសារចុងក្រោយបំផុត គឺការសិក្សាពីការចាកផុតភាពក្រីក្រ (Moving Out of Poverty Study: MOPS) ។^១ MOPS បានប្រើវិធីសាស្ត្រខុសពីវិធីសាស្ត្រតាមទំលាប់ ប៉ុន្តែជាទូទៅបានផ្តល់លទ្ធផលប្រហាក់ប្រហែលគ្នា ។ MOPS និងការសិក្សាផ្សេងទៀតដែលធ្វើឡើងដោយ CDRI និងស្ថាប័នដទៃទៀត^២ បានបង្ហាញភស្តុតាងដ៏ច្រើនថា អ្នកក្រនៅកម្ពុជាទទួលបានផលចំណេញមិនបានច្រើនដូចក្រុមចំនួនដទៃទៀត ពិសេសសេដ្ឋកិច្ចស្នូលវិសេសរបស់កម្ពុជា នៅទសវត្សរ៍ចុងក្រោយនេះ ។ ដូចលទ្ធផលរកឃើញផ្សេងៗទៀតរបស់ CDRI ជាពិសេសការសិក្សាចំនួនពីរ ស្តីពីការចុះបញ្ជីដីដែលទើបចប់សព្វគ្រប់^៣ ការសិក្សានេះក៏បានរកឃើញពីកំណើនវិសមភាពដែរ ។



កសិករដឹកនាំដំបូងទៅក្នុងជនបទមួយ ក្នុងខេត្តកំពង់ឆ្នាំង

ទាក់ទិននឹងកត្តាដែលជះឥទ្ធិពលលើភាពក្រីក្រ មានចំណុចមួយចំនួនដែល MOPS ហាក់ដូចមិនបានគាំទ្រដល់ ការយល់ឃើញជាទូទៅនោះទេ ។ ឧទាហរណ៍ នៅក្នុងសិក្សាខ្លះ MOPS បានរកឃើញថា អ្នកក្នុងមួយចំនួនកាន់តែយ៉ាប់យ៉ឺនឡើង ថ្មីបើជីវភាពរស់នៅ និងសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចជាទូទៅនៅក្នុងភូមិបានប្រសើរឡើងក្តី ។ ការសិក្សាក៏រកមិនឃើញចំណងទាក់ទងអ្វីខ្លាំងដែររវាងកម្មសិទ្ធិដី និងស្ថានភាពក្រីក្រ ។ លទ្ធផលទាំងនេះក៏ដូចជា ការរកឃើញស្រដៀងគ្នាដទៃទៀត ដែលហាក់ដូចមិនស្របគ្នានឹងឯកសារជាទូទៅគឺត្រូវតែពិនិត្យឡើងវិញដោយ ធ្វើការស្រាវជ្រាវបន្ថែមទៀត ហើយភាពប្រទាំងប្រទើសគ្នារវាងទិដ្ឋភាពមិត្ត និង ម៉ាក្រូ ក៏ត្រូវតែដោះស្រាយដែរ ។

អត្ថបទសង្ខេបនេះ មានគោលដៅបញ្ជាក់គាំទ្រដល់ការប្រើប្រាស់វិធីសាស្ត្រខុសគ្នាដើម្បីសិក្សាពីភាពក្រីក្រ ព្រមទាំងវែកញែកថា វិធីសាស្ត្រខុសគ្នាទាំងនេះភាគច្រើនបំពេញឱ្យបានទៅវិញទៅមក ។ ដោយឡែកការយល់ដឹងទទួលបានពីវិធីសាស្ត្រផ្សេងៗ ដូចជា MOPS ជាដើម និងជួយកែលំអគោលនយោបាយម៉ាក្រូ ។ នៅពេលរកឃើញច្បាស់ពីចំណុចប្រទាំងប្រទើសគ្នារវាងលទ្ធផលរកឃើញខាងម៉ាក្រូ និងមិត្ត ស្តីពីទំនាក់ទំនងរវាងភាពក្រីក្រ និងកត្តាកំណត់ផ្សេងៗទៀត យើងនឹងងាយពិនិត្យឱ្យបានម៉ត់ចត់

និងពន្យល់បកស្រាយពីភាពខុសគ្នានានា ។ ចំពោះមូលហេតុជាក់លាក់មួយចំនួននៃភាពក្រីក្រ វិធីសាស្ត្រផ្សេងៗដូចជា MOPS និង IDPoor^៤ ជាដើម អាចជួយកំណត់អោយឃើញ និងដោះស្រាយបានកាន់តែសក្តិសិទ្ធិឡើង ។

អត្ថបទនេះ មានការបែងចែកដូចតទៅ ។ ផ្នែកទី២ ពិនិត្យដោយសង្ខេបពីកត្តាកំណត់នានានៃភាពក្រីក្រ ។ ផ្នែកទី៣ ពិចារណាពីតួនាទីនៃកំណើនក្នុងការប្រយុទ្ធប្រឆាំងនឹងភាពក្រីក្រ ។ ផ្នែកទី៤ បង្ហាញពីវិធីសាស្ត្រយកមកប្រើក្នុង MOPS និងលទ្ធផលរកឃើញដោយសង្ខេបនៃការសិក្សានេះ ។ ផ្នែកទី៥ ពិនិត្យពីសារៈសំខាន់នៃវិធីសាស្ត្រទាំងនោះ ។ ផ្នែកទី៦ ពិភាក្សាដោយសង្ខេបពីផលប្រយោជន៍នៃការគូបផ្សំវិធីសាស្ត្រខុសគ្នា ។

មាតិកា

វិធីសាស្ត្រវាស់វែង និងវិភាគពិភពក្រីក្រ៖ ករណីសិក្សានៅកម្ពុជា	១
ការសិក្សាពិសោធន៍នៃភាពក្រីក្រ	៥
កម្មវិធីអគ្គសញ្ញាណកម្មគ្រួសារក្រីក្រខ្នាតជាតិ៖ ឧបករណ៍គន្លឹះ	
ដើម្បីការងារនិងការអភិវឌ្ឍប្រកបដោយសមរម្យ	៨
តាមដានសេដ្ឋកិច្ច — ស្ថានភាពក្រៅប្រទេស	១២
— ស្ថានភាពក្នុងប្រទេស	១៤
— សទ្ធសរស្ថានសេដ្ឋកិច្ច	១៦
ព័ត៌មានខ្លីៗ វិទ្យាស្ថាន CDRI	២០

* លោក Hossein Jalilian ជានាយកផ្នែកស្រាវជ្រាវនៅ CDRI ។

២. កត្តាដែលនាំឱ្យមានការកើនឡើង

ភាពក្រីក្រជាទូទៅមាន មូលហេតុច្រើនយ៉ាងដែលអាចបែងចែកជាប្រភេទធំៗ ១ លោក Weiss និង Khan បានបញ្ជាក់ថា អ្នកក្រមានចំណុចទំនុកចិត្តជាច្រើនមានជាអាទិ៍ :

- កត្តាបុគ្គល ដូចជា ជំនាញទាប អក្ខរកម្មទាប គ្រួសារមានទំហំធំ កង្វះខាតទ្រព្យធន ហើយអាចមាន កត្តាជនជាតិភាគតិច និងយេនឌ័រ ថែមទៀត។
- កត្តាទីតាំងដូចជាកង្វះលទ្ធភាពបានប្រើប្រាស់ហេដ្ឋារចនាសម្ព័ន្ធរូបវន្ត និងសង្គមកិច្ច (ផ្លូវថ្នល់ ទឹកភ្លើង ការថែទាំសុខភាព ការអប់រំ ...) ។
- កត្តាវិនិយោគ ដូចជា កង្វះព័ត៌មានទីផ្សារ សេវាហិរញ្ញវត្ថុ និង ឥណទាន ។

ចំណុចទំនុកចិត្តរបស់អ្នកក្រអាចមានច្រើនរហូតដល់ មនុស្សច្រើននាក់ មិនអាចដោះស្រាយម្ហូបអាហារបានគ្រប់គ្រាន់សំរាប់ទ្រទ្រង់ជីវិតទេ ហើយ ក៏ធ្លាក់ចូលក្នុងទុក្ខភាព (ក្រីក្រភោកយ៉ាកបំផុត) ។ បើសិនគ្មានអន្តរាគមន៍ វិការកែលម្អទេ ភាពក្រីក្រវាងវាយជាអន្តរាគមន៍វិលវង់ គឺអ្នកកើតនៅក្នុងគ្រួសារ ក្រីក្រ ពិបាកនឹងគេចអោយផុតពី ភាពក្រីក្រណាស់។ នៅកម្ពុជាកំរិតជីវភាព ក្នុងទូទាំងប្រទេសនៅទាបពេក មិនអាចជួយដល់ប្រជាជនមួយភាគធំដែល ក្រីក្រនោះទេ។ ដូច្នេះកំណើនសកម្មភាពសេដ្ឋកិច្ចក្នុងប្រទេសសំខាន់ៗខ្លះណាស់ ដើម្បីបង្កើតធនធានដ៏ចាំបាច់សំរាប់ដោះស្រាយភាពក្រីក្រ ។

៣. សារៈសំខាន់នៃកំណើន សំរាប់ការកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រ

ការវិភាគទូទាំងប្រទេស បង្ហាញពីសារៈសំខាន់នៃកំណើនសេដ្ឋកិច្ច ក្នុងការកាត់ បន្ថយភាពក្រីក្រឱ្យបានច្រើន ។ កំណើនសេដ្ឋកិច្ចប្រកបដោយចីរភាព ចាំបាច់ បំផុតដើម្បីជំរុញជីវភាពអ្នកក្រឱ្យឡើងខ្ពស់ជាងខ្សែបន្ទាត់ក្រីក្រ តាមរយៈការ បង្កើតធនធានដែលគេត្រូវការ ។ ជាទូទៅ កត្តាបង្កកំណើន វ៉ាក្រែងផ្សេងគ្នា នឹងកត្តាដែលជំរុញ ជីវភាពអ្នកក្រឱ្យឡើងខ្ពស់ជាងខ្សែបន្ទាត់ក្រីក្រនោះដែរ។

ការសង្កត់ធ្ងន់លើកំណើន ដែលពេលនេះកាន់តែផ្តោតខ្លាំងលើ "ការទទួល បានកំណើនត្រឹមត្រូវ" វាផ្តល់ចេញពីការពិតជាក់ស្តែងដែលភាពក្រីក្រ មាន លក្ខណៈធ្ងន់ធ្ងរនិងស្រួចស្រាវជាងនៅតាមប្រទេសដែលមាន ផលស ក្នុង មនុស្សម្នាក់ កំរិតទាប។ ឧទាហរណ៍ នៅកម្ពុជា ការប៉ាន់ស្មានចុងក្រោយនៃ ផលស ក្នុងមនុស្សម្នាក់ គឺប្រហែល ៤៥០ដុល្លារ^៦ ទោះបីប្រាក់ចំនូល មានការបែងចែកស្មើគ្នាក៏ ក៏តូចលេខនេះនៅតែទាបដែរ។ ប៉ុន្តែការបែងចែក ប្រាក់ចំណូលមានវិសមភាពខ្លាំងណាស់ ហើយបានរុញច្រានប្រជាជនមួយចំនួន ធំ (ប្រហែល ៣៥%)^៧ ឱ្យមានចំនូលទាបមិនគ្រប់សំរាប់បំពេញតម្រូវការម្ហូប អាហារប្រចាំថ្ងៃផង។ ដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហានេះ គេបានអះអាងថា កម្ពុជា គួរដើរតាមមតិអភិវឌ្ឍន៍មានមូលដ្ឋានទូលាយ និងត្រូវបង្កើនសកម្មភាព សេដ្ឋកិច្ច ធ្វើយ៉ាងណាឱ្យអ្នកក្រអាចចូលរួមជាមួយអ្នកមិនក្រីក្រ ដើម្បីទទួល បានផលចំណេញពីកំណើនឱកាសល្អខាងសេដ្ឋកិច្ច។ តាមរយៈកំណើនកំរិតខ្ពស់ និងមានចីរភាព កត្តាខាងបុគ្គល ទីតាំង និង ស្ថាប័ន ដែលបង្កគុណវិបត្តិដល់ អ្នកក្រ រំពឹងថានឹងត្រូវកាត់បន្ថយ រីកដោះស្រាយបានតែម្តង។

ចាប់ផ្តើមពីកំរិតមួយដ៏ទាប ផលស នៅកម្ពុជា បានកើនឡើងគួរជាទី ពេញចិត្តក្នុងប៉ុន្មានឆ្នាំថ្មីៗ ដល់ទៅជាង ៧%/ឆ្នាំ ចាប់ពីឆ្នាំ១៩៩៤ មក។ ប៉ុន្តែក្នុងអំឡុងពេលនេះ អត្រាភាពក្រីក្រដែលថយចុះបានច្រើនដែរនោះ គួរតែថយចុះបានច្រើនជាងនេះទៀត យោងតាមកំណើនជាប់រហូត និងការ ប្រៀបធៀបជាមួយប្រទេសដទៃទៀតក្នុងតំបន់។ មូលហេតុនៃលទ្ធផលមិនសូវ ល្អនេះ គឺ លក្ខណៈផ្ទាល់នៃកំណើន និងការពិតជាក់ស្តែងដែលកម្ពុជាមិនទាន់

ទទួលបាន កំណើនសេដ្ឋកិច្ចល្អត្រឹមត្រូវ។ បើពិនិត្យឱ្យជិតដល់ពិធានុផ្សំនៃកំណើន ជាពិសេស លទ្ធផលវិស័យកសិកម្មដែលជា ប្រភពចំនូលរបស់អ្នកក្រភាគច្រើន គេឃើញមានកត្តាជំរុញមួយចំនួន។^៨

កត្តាម៉ាក្រូដែលរារាំងដល់ការកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រនៅកម្ពុជា មានជា ច្រើន ហើយកំហិតចំបងគេ គឺ ស្ថានភាព និងកំណើនយឺតនៃកសិកម្ម។ ដើម្បី ឱ្យការកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រឡើងលឿនទៅមុខ កំណើននិងផលិតភាពកសិកម្ម ត្រូវតែកែលម្អយ៉ាងច្រើនថែមទៀត ពីព្រោះកន្លងមក កំណើនកសិកម្មជាទូទៅ ប្រែប្រួលមិនទៀងទាត់សោះ និង ដើរយឺតជាងវិស័យដទៃទៀត។

លក្ខខណ្ឌសំខាន់មួយដើម្បីឱ្យវិស័យកសិកម្ម ស្ថិតក្នុងមតិកំណើនខ្ពស់និង មានចីរភាព គឺរឿងដីធ្លី។ ការសិក្សារបស់ CDRI លើការចុះបញ្ជីដីធ្លី បាន បញ្ជាក់ខាងលើ បានគាំទ្រយ៉ាងខ្លាំងដល់ការងារចុះបញ្ជីដីធ្លី និងបាន បង្ហាញពីកំណើនវិសមភាពក្នុងការកាន់កាប់ដី ។ ដើម្បីធ្វើឱ្យវិស័យកសិកម្ម រឹងមាំឡើង គេត្រូវពង្រឹងដំណើរការចុះបញ្ជីដីធ្លី និងដោះស្រាយបញ្ហា វិសមភាពកាន់កាប់ដីជាសំខាន់។ ភស្តុតាងពីប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍន៍ជាច្រើន បង្ហាញថា ប្រទេសដែលមានកំណើនប្រកបដោយចីរភាព និងការវិវឌ្ឍលឿន គេមានការបែងចែកដីធ្លីប្រកបដោយសមធម៌ជាង ហើយកត្តានេះជះឥទ្ធិពល ល្អច្រើនយ៉ាងដែលមានរាយការណ៍យ៉ាងច្បាស់។ សំរាប់ប្រទេសមួយស្ថិតក្នុង ដំណាក់កាលដំបូងនៃការអភិវឌ្ឍ ដូចជាប្រទេសកម្ពុជាយើងនេះ ការមាន កម្មសិទ្ធិដីជាទូទៅគ្រប់គ្នា គឺជាគ្រឿងលើកទឹកចិត្តដ៏ចាំបាច់ដើម្បីឱ្យមានការ កែលម្អផលិតភាពដី ។ ប៉ុន្តែរឿងនេះអាចកើតមានឡើងបាន លុះត្រាតែមាន ការផ្តល់គ្រឿងលើកទឹកចិត្តនិងការគាំទ្រខាងស្ថាប័នផ្សេងៗទៀត។ ឧទាហរណ៍ សិទ្ធិអចលនទ្រព្យដែលបានកំណត់យ៉ាងល្អនិងច្បាស់ ការពង្រឹងនីតិវិធីដើម្បី បង្កើនសុវត្ថិភាពកាន់កាប់ដីរបស់កសិករ អាចជំរុញឱ្យពួកគេ កែលម្អដីធ្លីរបស់ ខ្លួន និងប្រើប្រាស់ដីកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព។ កត្តាជំរុញផ្សេងទៀត មានជា អាទិ៍ ការផ្តល់ប្រព័ន្ធស្រោចស្រព ការអប់រំពីរបៀបប្រើប្រាស់គ្រាប់ពូជនិង បច្ចេកទេសល្អប្រសើរ លទ្ធភាពទទួលបានទុនហិរញ្ញវត្ថុ សាលារៀន និង មជ្ឈមណ្ឌលសុខភាព។ ទាំងអស់នេះរំពឹងថា នឹងលើកទឹកចិត្តប្រជាជនបទ ឱ្យដើរតាមទិសដៅ កសិកម្មនៅក្នុងផលិតកម្ម និងអភិវឌ្ឍន៍។ នៅក្នុងដំណើរការ នេះ ប្រាក់ចំនូលដែលមានទាំងប្រាក់ចំនូលរបស់អ្នកក្រនៅជនបទផង នឹងមានការ កើនឡើង។

កំណើនសេដ្ឋកិច្ចត្រូវមានជាចាំបាច់ ប៉ុន្តែកំណើនតែម្យ៉ាងមិនគ្រប់គ្រាន់ ដើម្បីកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រទេ ។ កំណើនអាចជះឥទ្ធិពលដល់ភាពក្រីក្របាន ប៉ុណ្ណោះ វាអាស្រ័យលើប្រភេទនៃកំណើន។ ក្នុងកំណើនមានលក្ខណៈរាប់បញ្ចូល (inclusive) ដែលក្នុងនេះភ្នាក់ងារទាំងអស់ទទួលបានផលស្មើគ្នា ការកាត់ បន្ថយភាពក្រីក្រ អាចបានលទ្ធផលច្រើនបំផុត។ បើសិនកំណើនវាមិនរាប់បញ្ចូល វិអំណោយផលដល់អ្នកក្រទេ ឥទ្ធិពលកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រទំនងមានតិចតួច ប៉ុណ្ណោះ។ ក្នុងស្ថានភាពបែបនេះ កំណើនអាចបង្កើនវិសមភាព ហើយក៏ប៉ះពាល់ អវិជ្ជមានដល់ការប្រឹងប្រែងកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រ ជាពិសេស សេដ្ឋកិច្ច នយោបាយ រចនាសម្ព័ន្ធស្ថាប័ននិងអភិបាលកិច្ច ព្រមទាំង សក្តានុពលអភិវឌ្ឍន៍ ក្នុងរយៈពេលវែង។ កំណើនមានលក្ខណៈ រាប់បញ្ចូល រឹអត់ វាជាប់ទាក់ទងជា សំខាន់ទៅនឹងរចនាសម្ព័ន្ធស្ថាប័ន និងអភិបាលកិច្ច។ កំណើនតែម្យ៉ាង អាចមិន គ្រប់គ្រាន់ទេ ដើម្បីដោះស្រាយមូលហេតុនៃភាពក្រីក្រដែលពាក់ព័ន្ធនឹងរចនា សម្ព័ន្ធ វិទីតាំង។ ដូច្នេះដើម្បីដោះស្រាយភាពក្រីក្រ គេត្រូវមានវិធីសាស្ត្រកាន់ តែផ្តោតខ្លាំង និងចំគោលដៅ។ ដើម្បីកសាងយុទ្ធសាស្ត្រកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រ មានប្រសិទ្ធភាពខ្ពស់ គេត្រូវរកឱ្យឃើញ និងយល់ឱ្យច្បាស់ពីលក្ខណៈខុសគ្នា នៃភាពក្រីក្រ និងមូលហេតុរបស់វា។ MOPS និងវិធីសាស្ត្រវិភាគពីភាពក្រីក្រ

ស្រូវរៀងៗគ្នា ដូចជា គំរោងកំនត់ភាពក្រីក្រ (IDPoor Project) ជាដើម ក៏ត្រូវបានរៀបចំឡើងដើម្បីដោះស្រាយបញ្ហាទាំងនេះដែរ ។

៤. វិធីសាស្ត្រ MOPS និងបទប្បញ្ញត្តិ

MOPS គឺជាការសិក្សាលើប្រធានបទបែបនេះលើកទី១ នៅប្រទេស កម្ពុជា និងជាការសិក្សាមួយក្នុង ចំណោមការសិក្សាទាំង ១៨ ដែល ធនាគារពិភពលោក បានចុះកិច្ចសន្យាប្រគល់ឱ្យធ្វើ ដើម្បីពិនិត្យពិន្ទុការ និងឱណាមិកនៃភាពក្រីក្រ ។ ការសិក្សានេះធ្វើឡើងក្នុងឆ្នាំ២០០៤/០៥ នៅតាមភូមិចំនួន ៩ ដែល CDRI បានចុះស្រាវជ្រាវម្តងរួចមកហើយ កាលពីឆ្នាំ២០០១ ដោយប្រើវិធីសាស្ត្របែបគុណភាព និងបរិមាណ ដើម្បីតាម ដានពីកំរិតដែលភូមិទាំងនេះ ក៏ដូចជាគ្រួសារនីមួយៗអាចចាកផុតពីភាពក្រីក្រ និងបានធូរធារឡើង រឺក៏បានចុះក្រីក្រថែមទៀត ។

ការសិក្សាមានគោលដៅពិនិត្យថា តើសហគមន៍ វិក្រមណាមួយបាន ចាកផុតពីភាពក្រីក្រ និងតើសហគមន៍ វិក្រមណាមួយនៅតែជាប់ផ្ទុកក្នុងភាព ក្រីក្រ ហើយហេតុអ្វី? តើប្រជាជនមានការវិវត្តខុសគ្នានៅក្នុងស្ថានភាព សេដ្ឋកិច្ចសង្គមយ៉ាងណា? តើអភិបាលកិច្ច និងបណ្តាញសង្គមកិច្ចសំខាន់ ប៉ុណ្ណាក្នុងការវិវត្តឡើងរបស់ប្រជាជន ហើយហេតុអ្វី? តើកត្តាអ្វីខ្លះជួយឱ្យ សហគមន៍ និងគ្រួសាររីកចំរើននិងវិវត្តឡើង រឺក៏ចុះក្រនិងជាប់ផ្ទុក? តើមាន អន្តរកម្មអ្វីខ្លះរវាងកត្តាសហគមន៍ និងគ្រួសារ រឺក៏មានការប្រែប្រួលខុសគ្នាអ្វី ដែររវាងភូមិទាំងនោះ និងគ្រួសារប្រភេទខុសៗគ្នា? ។

ការសិក្សាប្រើវិធីសាស្ត្រតាមបណ្តោយពេល (longitudinal) ដោយចុះ សិក្សាលើគ្រួសារដែលធ្លាប់បញ្ចូលក្នុង ការសិក្សានៅឆ្នាំ២០០១ រួចហើយ ។ ការសិក្សាបានពិនិត្យលើបរិបទ ដោយធ្វើការស្រាវជ្រាវពីប្រវត្តិក្នុងមូលដ្ឋាន ភូមិសាស្ត្រ និងនិន្នាការប្រែប្រួល ព្រមទាំងស្រាវជ្រាវពីឥទ្ធិពលនៃកត្តាទាំង នេះ ទៅលើសហគមន៍និងគ្រួសារ ។ ការសិក្សាបានប្រើវិធីសាស្ត្រចម្រុះ ដែល មានទាំងការអង្កេតគ្រួសារជាក្រុម ការពិភាក្សាស៊ីជម្រៅនៃក្រុមគោលដៅ និងបទសំភាសន៍ពាក់កណ្តាលរូបរយ។ ភូមិទាំង ៩ ដែលបានជ្រើសរើស សំរាប់ការសិក្សាដំបូងនៅឆ្នាំ២០០១ តំណាងអោយតំបន់កសិ-អេកូឡូស៊ី ជនបទសំខាន់ៗចំនួន ៤ នៅកម្ពុជា គឺមាន វាលទំនាបទន្លេសាប វាលទំនាប ទន្លេមេគង្គ តំបន់ភ្នំ/ខ្ពង់រាប និងតំបន់ឆ្នេរ ។ ក្រុម ៨៩០គ្រួសារ ដែលស្រង់ យកពីភូមិសិក្សាទាំង ៩ បង្កើតបានជាកំរងទិន្នន័យដ៏សំខាន់មួយ ដែលគេអាច ប្រើប្រាស់ដើម្បីធ្វើការអះអាងពិន្ទុការសរុប និងនិន្នាការតាមភូមិ ដែលមាន តំលៃគ្រប់គ្រាន់ខាងស្ថិតិ ។ អង្កេតជាក្រុម ត្រូវបានបំពេញបន្ថែមដោយ ទិន្នន័យគុណភាពបានមកពីបទសំភាសន៍ និងក្រុមគោលដៅ ដែលមានអ្នក ចូលរួម ៤៧៧នាក់ ដូចជា អ្នកដឹកនាំផ្លូវការនិងមិនផ្លូវការក្នុងភូមិក្រុមចលនា (គឺមាន អ្នកចូលរួមដែល ធ្លាក់ចូលភាពក្រីក្រ រឺចាកផុតភាពក្រីក្រ រឺមាន ស្ថានភាពនៅដដែល) និង បុរស-នារីវ័យក្មេង ។

ការវិភាគ រួមមាន ការពិនិត្យពីការផ្លាស់ប្តូរ និងនិន្នាការសំខាន់ៗដែលជះ ឥទ្ធិពលលើភូមិសិក្សា ដូចជា បែបប្រែប្រួល ប្រាក់ចំណូល និង អត្រាក្រីក្រ ព្រមទាំង ការវិភាគពិភាក្សាជួយជំរុញ រឺវារាំងការរីកចំរើន/ការ អភិវឌ្ឍសហគមន៍ និងចលនាគ្រួសារធ្លាក់ចូលរឺចាកផុតភាពក្រីក្រ។ ការវិភាគ អនុវត្តលើកត្តាសហគមន៍ ដូចជា ស្ថានភាពនៅមូលដ្ឋាន និងបរិបទអភិវឌ្ឍន៍/ អភិបាលកិច្ចដែលកំណត់ការវិវត្តតាមភូមិនីមួយៗ និងអនុវត្តលើកត្តាគ្រួសារ ដូចជា យុទ្ធសាស្ត្រសំរាប់ការបង្កើតប្រាក់ចំណូល និងភាពងាយរងគ្រោះដ៏ ជាក់លាក់របស់គ្រួសារនីមួយៗ ។

ការសិក្សារកឃើញថា និន្នាការខាងសុខុមាលភាពប្រែប្រួលខុសគ្នាគួរ

អោយកត់សំគាល់រវាងភូមិ និងគ្រួសារនានា។ គិតជាតួលេខសរុប ប្រាក់ចំណូល និងចំណាយលើការប្រើប្រាស់កើនឡើង ហើយភាពក្រីក្រថយចុះបន្តិច ។ ផ្ទុយ ទៅវិញ ដូចលោកស្រី Fitzgerald និងលោក សូ សុវណ្ណារិទ្ធិ បានលើកបញ្ជាក់ ប្រាក់ចំណូលបានកើនឡើងនៅ គ្រប់ភូមិសិក្សា រីឯចំណាយលើការប្រើប្រាស់ ថយចុះក្នុង ៣ភូមិ និងកើនឡើងក្នុង ៦ភូមិទៀត។ ចំនួនគ្រួសារក្រីក្រ ធ្លាក់ចុះ ក្នុង ៦ភូមិ និងកើនឡើងក្នុង ៣ភូមិដែលមានការថយចុះចំណាយប្រើប្រាស់ ។

ការសិក្សារកឃើញថា ពីឆ្នាំ២០០១ ដល់ ២០០៤/០៥ គ្រួសារជាង ៥០% គ្មានការផ្លាស់ប្តូរស្ថានភាពទេ។ ក្នុងចំណោម ៤៨% ដែលនៅសល់ គេឃើញ ២៦% មានជីវភាពប្រសើរឡើង និង ២២% កាន់តែចុះក្រ ដូច្នេះ សរុបមកគឺមានចលនាឈានឡើងស្ទើរ ៤% ក្នុងអំឡុង ៣.៥ឆ្នាំ ដែលជា ចន្លោះពេលរវាងអង្កេតទាំងពីរ។ សំរាប់គ្រួសារគ្មានចលនា មាន ២៤% (នៃគំរូ តាងសរុប)នៅតែចូរ ១៤%នៅតែក្រីក្របង្អួរ និង ១៤%នៅតែជាប់ផ្ទុក ក្នុងភាពក្រីក្រ (ក្ររបូត)។ សំរាប់គ្រួសារមានចលនា មានគ្រួសារ ១៤% (នៃគំរូតាងទាំងមូល)ដែល កាលពីមុនក្រីក្រខ្លាំងហើយបានឈានឡើងជា ក្រីក្របង្អួររឺធូរធារ (ចាកផុតភាពក្រីក្រ)នៅឆ្នាំ២០០៤/០៥ គ្រួសារ ៧% ដែល ពីមុនក្រីក្របង្អួរបានក្លាយជាក្រីក្រខ្លាំង (ចុះក្រ) និង ១២% បានក្លាយជាអ្នក ធូរធារ ។ ម្យ៉ាងទៀតមានគ្រួសារ ១៥%ដែលកាលពីមុនជាអ្នកធូរធារហើយ ក្លាយជាក្រីក្របង្អួរក្រីក្រខ្លាំង ។

បើគិតតាមការវាស់វែងផ្សេងៗទៀតក្រៅពីចំណាយប្រើប្រាស់ (ដូចជា ប្រាក់ចំណូល ទ្រព្យធននិងការទទួលបានបណ្តាញ ធនធាននិងការសំរេចចិត្ត) ការសិក្សារកឃើញថា វិសមភាពបានកើនឡើង ពីឆ្នាំ២០០១ ដល់ ២០០៤/ ០៥ ។ ខណៈដែលវិសមភាពចំណាយប្រើប្រាស់នៅថែរ ហើយវិសមភាពកាន់ កាប់ដីធ្លីថយចុះ វិសមភាពប្រាក់ចំណូលបានកើនឡើង ហើយអនុធាតុរវាង តំលៃទ្រព្យកាន់កាប់ដោយអ្នកធូរធាររហូត និងអ្នកក្រីក្ររហូត ក៏កើនឡើង ដែរ ។ គ្រួសារក្រីក្រកាន់តែក្រដាច់ឆ្ងាយពីគ្រួសារឡើងហើយចំណាយប្រើប្រាស់ របស់ពួកគេកាន់តែចុះទាបឆ្ងាយពីបន្ទាត់ ក្រីក្រ ។ កំនើនវិសមភាព ជាការព្រួយ បារម្ភសំរាប់គ្រប់ភូមិសិក្សា ហើយអ្នកចូលរួមក្នុងក្រុមគោលដៅ បានផ្តល់មតិ ថា ការគូបផ្សំគ្នារវាងធនធានសេដ្ឋកិច្ច និង អំណាច/ឥទ្ធិពលខាងសង្គមកិច្ច- នយោបាយ បានបង្កនិន្នាការនេះឡើង ពីព្រោះ ធនធាន ឱកាសល្អ និងសេវាកម្ម កាន់តែប្រមូលផ្តុំច្រើនឡើងក្នុងគ្រួសារធូរធារនានា ។

ទោះបីការបញ្ចប់ជំនឿតាមផ្លូវអាវុធជាចុងទម្រង់រំលឹក១៩៩០ ជាកត្តា មួយដ៏សំខាន់សំរាប់អភិវឌ្ឍន៍ភូមិកំរិតមែន ប៉ុន្តែ ទីតាំង ផ្លូវទាក់ទង និង លក្ខណៈភូមិសាស្ត្រនៃភូមិសិក្សា កាន់តែសំខាន់ថែមទៀតសំរាប់សុខុមាលភាព របស់សហគមន៍ ។ ភូមិមានដំណើរការខ្លាំង តែងមានទីតាំងនៅជិតផ្លូវជាតិ/ ទិរ្យខេត្ត មានផ្លូវល្អ ដីមានផលិតភាព និងមានប្រព័ន្ធធារាសាស្ត្រ រីឯភូមិ មានដំណើរការបង្អួរ តែងនៅដាច់ស្រយាលជាង មានដីអន់ជាង ដីសំរាប់ដាំដុះ តិចជាង និងគ្មានប្រព័ន្ធធារាសាស្ត្រទេ ។ លើសពីនេះ ចលនាឈានឡើង វិញ្ញាត់ចុះរបស់គ្រួសារក្នុងភូមិ គឺស៊ីគ្នាសិននិន្នាការអភិវឌ្ឍន៍របស់ភូមិ ។ ភូមិមាន ដំណើរការខ្លាំង មានអ្នកធូរធារច្រើន និងមានគ្រួសារឈានឡើងច្រើន រីឯភូមិ មានដំណើរការអន់ មានអ្នកក្រច្រើន និងមានគ្រួសារធ្លាក់ចុះច្រើន។ ទិន្នផល បានខ្ពស់បំផុត នៅតាមភូមិមានដំណើរការខ្លាំង និងភូមិដែលមានប្រព័ន្ធស្រោច ស្រពជាតិ រីឯភូមិមានដំណើរការបង្អួរ និងអន់ ជាទូទៅគ្មានសន្តិសុខ ស្បែងទេ ។ ភូមិមានដំណើរការខ្លាំងក៏មានអន្តរាគមន៍ជួយអភិវឌ្ឍន៍ច្រើន ជាងដែរ ដូចជា ការផ្សព្វផ្សាយបច្ចេកទេសកសិកម្ម ហើយប្រព័ន្ធទឹកស្អាត/ អនាម័យ ក៏ឃើញមានច្រើនជាងដែរ ។ សេវាថែទាំសុខភាព និងការអប់រំ មានការរីកចំរើននៅគ្រប់ភូមិសិក្សា ប៉ុន្តែសហគមន៍ដែលនៅដាច់ស្រយាលជាង

មានស្ថានភាពសុខភាពអន់ជាង សេវាថែទាំសុខភាពមានគុណភាពមិន ទៀងទាត់ ហើយកុមារនៅក្នុងគ្រួសារក្រីក្រជាងគេ ជាពិសេសក្មេងស្រី នៅតែ មិនទាន់បានទទួលការអប់រំ ។

របកគំហើញជាទូទៅនេះបានបង្ហាញនៅកិច្ចការថា កំនើននៅកម្ពុជា មិនទាន់មានលក្ខណៈរាប់បញ្ចូលទេ ហើយនៅកិច្ចការមួយទៀតបានបង្ហាញ ពីបញ្ហាដែលត្រូវដោះស្រាយឱ្យបានកាន់តែច្រើននៅថ្នាក់មូលដ្ឋាន ។ ទោះបីជា ទូទៅ ការសិក្សាបានបញ្ជាក់គាំទ្រដល់ការយល់ដឹងរបស់យើងអំពីអន្តរកម្មរវាង ភាពក្រីក្រ និងកត្តាកំនត់ភាពក្រីក្រ មួយចំនួនក៏ពិតមែន ប៉ុន្តែវាបានបំផ្លុំ បញ្ហាជាច្រើនដែលត្រូវធ្វើការវាយតម្លៃដោយប្រុងប្រយ័ត្ន ។ ដើម្បីឱ្យកាន់តែ ច្បាស់លាស់ថែមទៀត យើងត្រូវវិភាគឱ្យបានថា របកគំហើញមិនរងឥទ្ធិពល ពីចលនាឆ្នាក់ចូល និងចាកផុតភាពក្រីក្រក្នុងរយៈពេលខ្លីទេ ដូច្នេះត្រូវធ្វើការ សិក្សាមួយជំនួញទៀត ។ ព័ត៌មានដែលទទួលបាន និងជួយអ្នកស្រាវជ្រាវឱ្យ ធ្វើវិភាគពីឱណាមិកនៃភាពក្រីក្របានកាន់តែម៉ត់ចត់ និងលើកសំនើដើរស គោលនយោបាយម៉ាក្រូ និងមីក្រូ កាន់តែច្បាស់លាស់ឡើង ។ ជំនួញនៃ MOPS ដែលមានឈ្មោះថា ការសិក្សាពីឱណាមិកនៃភាពក្រីក្រ កំពុងដំណើរការទៅ មុខដោយ CDRI ។ ការសិក្សានេះ នឹងផ្តល់ទិន្នន័យថ្មីៗ ដែលជួយឱ្យ អ្នកស្រាវជ្រាវនៅ CDRI ធ្វើការតាមដានបានពេញលេញពីឱណាមិកនៃភាព ក្រីក្រនៅកម្ពុជា ក្នុងអំឡុងពេល ១៥ឆ្នាំចុងក្រោយនេះ ។

៥. សារៈសំខាន់នៃវិស័យសាស្ត្រ MOPS

MOPS ជាវិធីថ្មីមួយសំរាប់សិក្សាពីភាពក្រីក្រក្នុងទូទាំងពិភពលោក ទោះបីការស្រាវជ្រាវហាក់ដូចមានការ ប្តូរទិសខ្លះ និងឃ្នាតមួយកិច្ចការ វិធីជាប្រពៃណីក្តី ប៉ុន្តែតាមពិតវិធីទាំងថ្មីទាំងចាស់រាប់ពេញឱ្យគ្នាទៅវិញទៅ មក ។ MOPS និង វិធីសាស្ត្រស្រដៀងគ្នាដទៃទៀតៗ បានសិក្សាកាន់តែ ជ្រៅពីមូលហេតុនៅកិច្ចការនៃភាពក្រីក្រ ដោយផ្តល់នូវព័ត៌មានដ៏ចាំបាច់ សំរាប់ជួយកែតម្រូវគោលនយោបាយម៉ាក្រូ ។

ក្រៅពីប្រទេសចិន និងឥណ្ឌាចេញ ការកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រនៅបណ្តា ប្រទេសកំពុងអភិវឌ្ឍន៍ មានសន្ទុះយឺតក្នុងពីរបីទសវត្សរ៍ចុងក្រោយនេះ ហើយ វាផ្តល់គំនិតថា គោលនយោបាយនៅតាមប្រទេសនានាត្រូវតែកែតម្រូវឡើង វិញ ។ MOPS និង ការសិក្សាប្រភេទនេះ ដែលពិនិត្យកាន់តែស៊ីជម្រៅពី មូលហេតុនៃភាពក្រីក្រ និងជួយផ្តល់ព័ត៌មានសំរាប់ការងារនេះ ។ ចំណុចទំន ខ្សោយមួយចំនួនរបស់អ្នកក្រ តម្រូវឱ្យពិនិត្យដល់ការគ្រប់គ្រងភាពក្រីក្រ នៅកិច្ចការមីក្រូ ។ ចំណុចទំនខ្សោយអាចជាប់ទាក់ទងនឹងបញ្ហាជនជាតិ យេនឌ័រ ទីតាំងមិនល្អ និងកត្តាធនាសម្ព័ន្ធ ។ ក្នុងករណីបែបនេះ គោលនយោបាយម៉ាក្រូ សំរាប់ការកាត់បន្ថយភាពក្រីក្រ ត្រូវតែបញ្ជាក់ជាមួយនឹងការកំនត់ទិសដៅឱ្យកាន់ តែចំលើ ក្រុមអ្នកក្រីក្រ ។ ការយល់ដឹងដែលទទួលបានពីការស្រាវជ្រាវបែបនេះ គួរដាក់បញ្ចូលក្នុងគោលនយោបាយម៉ាក្រូ ដើម្បីធ្វើឱ្យវាកាន់តែមានប្រសិទ្ធ ភាព សំរាប់មិនមែនត្រឹមតែពង្រីកឱកាសសេដ្ឋកិច្ចអោយដល់គ្រប់ៗគ្នានោះទេ ប៉ុន្តែសំរាប់ទាំងដោះស្រាយភាពក្រីក្រទៀតផង ។

៦. ការគូបផ្សំវិស័យសាស្ត្រខុសៗគ្នា

កត្តាកំនត់ភាពក្រីក្រមានច្រើន និងមានអន្តរកម្មជាមួយភាពក្រីក្រ និងជាមួយ កត្តាដទៃទៀតទៅវិញទៅមកស្មុគស្មាញណាស់ ធ្វើឱ្យការវិភាគក្នុងទីតាំងនីមួយៗ ជួបការលំបាក ។ ដើម្បីយល់បានច្បាស់ពីភាពក្រីក្រនៅទីតាំងណាមួយ ហើយ កសាងគោលនយោបាយដ៏សក្តិសិទ្ធិនិងអនុវត្តកើត ដើម្បីដោះស្រាយភាព ក្រីក្រនោះ គេត្រូវប្រើវិធីសាស្ត្រច្រើនបែបយ៉ាង ។ ព័ត៌មាន និងទិន្នន័យដែល

ទទួលបាន នឹងជួយឱ្យអ្នកស្រាវជ្រាវកសាងនូវគោលនយោបាយ ជាមួយ និងសំរាប់ទីតាំងនីមួយៗ កាន់តែត្រឹមត្រូវឡើង ។ វិធីនេះសមស្របណាស់ សំរាប់ដោះស្រាយ ភាពក្រីក្រជាប់រហូត រីកគ្នាខាងទីតាំង/ធនាសម្ព័ន្ធផ្សេងៗ ដែលដើរតួសំខាន់នៅក្នុងស្ថានភាពក្រីក្រ ។

បញ្ហាពាក់ព័ន្ធមួយទៀតជាប់ទាក់ទងនឹងបច្ចេកទេសវិភាគដែលអនុវត្ត លើព័ត៌មាន និងទិន្នន័យបានមកពីវិធីសាស្ត្រខុសៗគ្នា ។ ការសិក្សាម៉ាក្រូ ភាគច្រើនលើភាពក្រីក្រ ប្រើបច្ចេកទេសបែបបរិមាណក្នុងការវិភាគទិន្នន័យ រីឯការសិក្សាតូចជាទូទៅប្រើបច្ចេកទេសបែបគុណភាព ។ នេះជាវិស័យមួយ ទៀត ដែលគេមានលទ្ធភាពច្រើនណាស់ក្នុងការគូបផ្សំបច្ចេកទេសពីរ ដើម្បី កសាងគោលនយោបាយបានកាន់តែមានប្រសិទ្ធភាព និងសំបូរបែបឡើង ។ ការសិក្សាពីឱណាមិកនៃភាពក្រីក្រដែលកំពុងដំណើរការដោយ CDRI បាន ផ្តល់កំរងព័ត៌មាននិងទិន្នន័យបែបគុណភាព និងបរិមាណដ៏ធំជាច្រើនរួម មកហើយ ។ អ្នកស្រាវជ្រាវរំពឹងថា នឹងប្រើវិធីសាស្ត្រចំរុះក្នុងការសិក្សានេះ (ហៅថា Q-Squared) ដែលគូបផ្សំទាំងបច្ចេកទេសបែបគុណភាព និង បែបបរិមាណ ។

អត្ថបទពីទៀតក្នុងទស្សនាវដ្តីអភិវឌ្ឍន៍កម្ពុជាលេខនេះ នឹងពិភាក្សាពី វិធីសាស្ត្រខុសៗគ្នាសំរាប់វាយតម្លៃ និងតាមដានភាពក្រីក្រនៅកម្ពុជា ។ អត្ថបទ មួយ លើកពីបញ្ហាផ្សេងៗទាក់ទងនឹងវគ្គលើកក្រោយនៃ MOPS ហើយ អត្ថបទមួយទៀត អធិប្បាយពីវិធីសាស្ត្រប្រើប្រាស់ក្នុងគំរោង IDPoor ដែល អនុវត្តដោយក្រសួងផែនការ ។

កំណត់សំគាល់

១. I. Fitzgerald & So S. (2007) ការសិក្សាពីការចាកផុតភាពក្រីក្រ: និន្នាការខាងសុខុមាលភាពរបស់សហគមន៍ និង ចលនាឈានឡើងរបស់គ្រួសារក្នុង ភូមិចំនួន៥ នៅកម្ពុជា (ភ្នំពេញ: CDRI) ។
២. ឧបាហរណ៍ សូមមើល B. Ballard (ed.) (2007), យើងរស់នៅដោយ ក្តីព្រួយបារម្ភគ្រប់ពេលវេលា: ការវាយតម្លៃពី ភាពក្រីក្រដោយមានការចូលរួម នៅទន្លេសាប (ភ្នំពេញ: CDRI) និង ធនាគារពិភពលោក (២០០៧) ការបែង ចែកវិបុលភាព (ភ្នំពេញ: ធនាគារពិភពលោក) ។
៣. CDRI (2007a) របាយការណ៍អង្កេតមូលដ្ឋានលើការធ្វើប័ណ្ណកម្មសិទ្ធិដីនៅជនបទ កម្ពុជា (ភ្នំពេញ: CDRI) និង CDRI (2007b), របាយការណ៍អង្កេតមូលដ្ឋានពី ការធ្វើប័ណ្ណកម្មសិទ្ធិដីនៅតំបន់ទីក្រុងកម្ពុជា (ភ្នំពេញ: CDRI) ។
៤. សេចក្តីលំអិតពីគំរោងនេះ មានចុះក្នុងទស្សនាវដ្តីអភិវឌ្ឍន៍កម្ពុជាលេខនេះ ។
៥. J. Weiss & H.A. Khan (ed.) (2006), យុទ្ធសាស្ត្រភាពក្រីក្រនៅអាស៊ី: វិធីសាស្ត្រកំនើនបន្ថែមមួយ (Cheltenham and Northampton, MA: Edward Elgar) ។
៦. គួរកត់សំគាល់ជាសំខាន់ថា តួលេខអំណាចទិញប៉ុនគ្នា (purchasing power parity) ដែលត្រឹមត្រូវជាងសំរាប់បរិបទនេះ វាខុសជាងនេះច្រើនណាស់ ។
៧. សំរាប់តួលេខនេះ និង តួលេខដែលពាក់ព័ន្ធផ្សេងទៀត សូមមើលឯកសារ World Bank (2007) ។
៨. សំរាប់ព័ត៌មានលំអិតលើបញ្ហាទាំងនេះ សូមមើលឯកសារ Hossein Jalilian (2008) "សេចក្តីផ្តើម" ក្នុងទស្សនាវដ្តីអភិវឌ្ឍន៍ប្រចាំឆ្នាំ ២០០៧-២០០៨ (ភ្នំពេញ: CDRI)
៩. សំរាប់ព័ត៌មានបន្ថែមទាក់ទងនឹងវិធីសាស្ត្រនេះ សូមមើល R. Kanbur (ed.), Q-Squared: វិធីសាស្ត្របែបគុណភាព និងបរិមាណសំរាប់វាយតម្លៃពីភាពក្រីក្រ (Washington, DC: Permanent Black) ។